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Op dinsdag 27 februari 2024 hield de Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid, 

Gezin en Armoedebestrijding een gedachtewisseling over de werking van de ver-

trouwenscentra kindermishandeling en de aanpak van kindermishandeling. 

 

Aan de gedachtewisseling namen de volgende sprekers deel: 

− Hilde Crevits, viceminister-president van de Vlaamse Regering en Vlaams mi-

nister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin; 

− Bruno Vanobbergen, administrateur-generaal van het agentschap Opgroeien; 

− Aura Van Liefferinge, leidinggevende afdeling Voorzieningenbeleid Jeugdhulp 

van het agentschap Opgroeien. 

 

De presentatie van de sprekers is terug te vinden op de dossierpagina van dit 

document op www.vlaamsparlement.be 

I. Situering  

Stefaan Sintobin, commissievoorzitter, schetst vooraf de context van de gedach-

tewisseling. Het is de derde keer dat er vergaderd wordt over de werking van de 

VK’s en de aanpak van kindermishandeling. Op 18 oktober 2023 vond een eerste 

gedachtewisseling plaats met het VECK, de VK’s en het agentschap Opgroeien. De 

tweede gedachtewisseling was op 5 december 2023. Toen nam naast het VECK en 

de VK’s ook Zorginspectie deel. Beide vergaderingen vonden plaats achter gesloten 

deuren. 

II. Toelichting door Hilde Crevits, viceminister-president 
van de Vlaamse Regering en Vlaams minister van 

Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 

1. Aanleiding en contouren 

Minister Hilde Crevits heeft zich voor haar presentatie laten leiden door drie vragen 

om uitleg die in oktober 2023 naar deze gedachtewisseling werden verwezen (Vra-

gen om uitleg Vl.Parl. 2022-23, nr. 3520, en 2023-2024, nr. 246 en 254). Ze stelt 

dat de commissie al tweemaal met de VK’s heeft kunnen overleggen. In 2023 wer-

den de VK’s aan inspecties onderworpen. Zorginspectie bundelde daarop in januari 

2024 enkele conclusies in een evaluatienota, die ter beschikking is gesteld van het 

Vlaams Parlement. Ook belangrijk in deze context is dat op 24 januari 2024 de 

taskforce crisisjeugdhulp werd samengeroepen over het thema informatie-uitwis-

seling bij verontrusting, een voor de taskforce prioritair punt. 

2. Acties op vier niveaus 

Vanuit deze invalshoeken wordt een stand van zaken geschetst met voorstellen en 

acties op vier niveaus: de decretale initiatieven en daarnaast de initiatieven op het 

vlak van de Vlaamse Regering, van het agentschap Opgroeien en van de VK’s. De 

minister neemt de eerste twee niveaus voor haar rekening. Het derde en vierde 

niveau zijn voor Bruno Vanobbergen, aan wie ze gevraagd heeft om de klachten die 

er in juni 2023 al waren, zo snel mogelijk op te nemen, en samen met de directies 

en besturen, naar aanleiding van de geplande evaluatie door Zorginspectie, enkele 

structurele maatregelen uit te werken voor de werking en opvolging van de VK’s. 

3. Decretale initiatieven  

Minister Hilde Crevits is van mening dat de samenleving op het vlak van het omgaan 

met verontrusting sterk geëvolueerd is. Zo werden er campagnes gelanceerd om 

misbruik of vermoedens ervan kenbaar te maken, waardoor de problematiek meer 

bespreekbaar werd. Er werden ook instrumenten geïnstalleerd in de jeugdhulp om 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=18615
http://www.vlaamsparlement.be/
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ermee om te gaan. Dat beleid werpt zijn vruchten af: er komen steeds meer situaties 

op de radar; meer en meer professionals kijken vanuit een kindreflex naar gezinssi-

tuaties; en er worden methodieken ontwikkeld om om te gaan met verontrusting. 

De samenleving vraagt ook naar snelle beslissingen in het belang van het kind. De 

minister refereert aan het voorzorgsbeginsel in de kinderopvang. 

 

Katja Verheyen stelde in haar vraag om uitleg dat men beter minder schroom heeft 

om de autoriteit van een jeugdrechter in te schakelen. De minister is ervan over-

tuigd dat dit in een aantal gevallen al gebeurt, maar dat het door de getrapte 

organisatie van de jeugdhulp lijkt alsof er altijd eerst in de vrijwilligheid moet wor-

den geprobeerd om tot een oplossing te komen. Ze is voorstander van de werking 

waarbij de consulent zelf op elk moment kan beslissen om de autoriteit van de 

jeugdrechter in te zetten om een gezinstraject te deblokkeren. Ze pleit ervoor om 

de gehanteerde procedures te herzien en professionals op het terrein zo opnieuw 

de nodige handelingsruimte te geven om te doen wat nodig is voor het kind en het 

gezin in elke situatie. Eventueel zou ook het decreet van 12 juli 2013 betreffende 

de integrale jeugdhulp hieraan in de toekomst aangepast moeten worden. De mi-

nister heeft er ook op aangedrongen om hiermee in de organisatie en bij de aanpak 

van de eigen diensten van het agentschap Opgroeien rekening te houden. 

 

De gesprekken in de taskforce wezen het onderscheid tussen vrijwillig en gedwon-

gen evenwel niet aan als het belangrijkste knelpunt maar wel de bijna onmogelijk-

heid om over diensten heen in de jeugdhulp, maar ook met gerechtelijke of 

politionele diensten, informatie uit te wisselen. Dat is een groot knelpunt en een 

verzuchting die al lang leeft, onder meer bij familierechters. De evaluatienota van 

Zorginspectie bevestigt dat. 

 

In het decreet van 15 februari 2019 betreffende het jeugddelinquentierecht en in 

het ontwerp van decreet tot oprichting en regeling van de Veilige Huizen (Parl.St. 

Vl.Parl. 2023-24, nr. 2025/1) worden afspraken gemaakt over casusoverleg in 

functie van de versterking van de ketenaanpak. Het decreet van 12 juli 2013 be-

treffende de integrale jeugdhulp voorziet nog niet in die mogelijkheid. Daarom wil 

minister Hilde Crevits het Vlaams Parlement op korte termijn vragen om het in-

strument casusoverleg in de integrale jeugdhulp mogelijk te maken bij verontrus-

tende situaties. Ze doelt daarmee op het casusoverleg overeenkomstig artikel 

458ter van het Strafwetboek. 

 

Zo kan informatie gedeeld worden tussen hulpverlening en politionele of justitiële 

actoren, die noodzakelijk is voor de bescherming van de fysieke of de psychische 

integriteit van de minderjarige. Concreet gaat dat ten eerste over complexe schei-

dingen en infodeling via het parket met de familierechtbank. Dat is een verzuchting 

die al lang leeft bij de familierechters. Ten tweede betreft het situaties waarin een 

multidisciplinaire risico-inschatting van hulpverlening-justitie belangrijk is, en/of 

multidisciplinaire trajecten met hulpverlening-justitie. 

 

Het ontwerp van decreet over ‘Vroeg en nabij’ is bij de Raad van State. De minister 

wil een aantal patronen uit het decreet van 12 juli 2013 betreffende de integrale 

jeugdhulp doorbreken: middelenregelgeving wordt doelregelgeving; individuele 

verantwoordelijkheid wordt gedeelde verantwoordelijkheid; doorverwijzen wordt 

bijschakelen. Ze hoopt dat hierover in april 2024 nog gesproken kan worden in de 

commissie, naar aanleiding van de goedkeuring van het ontwerp van decreet. 

4. Initiatieven van de Vlaamse Regering  

Op 7 mei 2021 werd er beslist tot de opstart van een Vlaams Platform Kindermis-

handeling. Het agentschap Opgroeien zit dat platform voor en Bruno Vanobbergen 

heeft er op 12 januari 2024 over getuigd in de Bijzondere commissie voor de eva-

luatie van de aanpak van seksueel misbruik in de Kerk en in andere gezagsrelaties 
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in het algemeen en van de rol van instellingen en voorzieningen op het terrein van 

jeugd, welzijn en onderwijs in het bijzonder (Parl.St. Vl.Parl. 2023-34, nr. xxxx/x). 

Het platform brengt een aantal partners uit de brede leefomgeving van kinderen, 

jongeren en gezinnen, hulpverlening, politie en justitie samen om een aanpak af 

te stemmen over de diverse beleidsdomeinen heen, om expertise, kennis en we-

tenschappelijk onderzoek uit te wisselen, en om te sensibiliseren, te informeren en 

te vormen. De Bijzondere commissie zal in haar aanbeveling mogelijk oog hebben 

voor de daar geformuleerde nood aan meer structurele inbedding en ook de nodige 

middelen daarvoor. Voor de minister mag die inbedding deel uitmaken van een 

volgend regeerakkoord. 

 

Het is voor elke organisatie in de jeugdhulp een uitdaging om alleen al gelijke tred 

te houden met de stijgende zorg- en ondersteuningsvragen. Ook de VK’s ontsnap-

pen daar niet aan. De VK’s en het VECK zijn belangrijke partners in het Vlaamse 

gezins- en jeugdhulpbeleid. De Vlaamse Regering heeft daarom gestaag verder 

geïnvesteerd in de VK’s, het VECK, Nupraatikerover en 1712 – waarin de VK’s naast 

de CAW’s de helft van het partnerschap vertegenwoordigen –, zowel in het kader 

van ‘Zorgen voor morgen’, het actieplan voor de kinderopvang, de versterking van 

de hulplijnen, het crisis- en investeringsplan, alsook in het kader van de uitrol van 

de Veilige Huizen. De cliëntenlast en de opdrachten stegen, maar dat deed ook de 

totale subsidie. In 2019 bedroeg die subsidie voor de VK's en het VECK 6,8 miljoen 

euro. In 2024 is dat 10,4 miljoen euro: een stijging met 3,6 miljoen euro of meer 

dan 53 procent. 

 

De minister vindt het goed dat de VK’s verder nadenken over hun positionering in 

het jeugdhulplandschap. Ze heeft de voorzitters van de VK’s gezien in september 

2023 en januari 2024. In september 2023 gebeurde dat ter aanmoediging, om 

samen met het agentschap Opgroeien aan de slag te gaan met de verslagen van 

Zorginspectie. In januari 2024 werd het belang van een efficiënt en toekomstge-

richt bestuursmodel met een eenduidige beslissings- en valideringsbevoegdheid 

extra benadrukt. Ze bood de voorzitters aan om zich daarin te laten bijstaan door 

een onafhankelijke, externe begeleider. 

 

Zorginspectie formuleerde naast het punt over de informatie-uitwisseling een aan-

tal belangrijke knelpunten en aanbevelingen op het vlak van kwaliteit voor de VK’s. 

Die gaan onder andere over het betrekken van de cliënt, de motivatiedossiers en 

de duurtijd van het maatschappelijk onderzoek. Aandachtspunten zijn er op het 

vlak van hr-beleid en de procedure om meldingen te doen aan het agentschap 

Opgroeien. 

 

Naar analogie van de jeugdhulpvoorzieningen heeft de minister het agentschap 

Opgroeien gevraagd om ook voor de VK’s uitvoeringsmodaliteiten bij het Kwali-

teitsdecreet van 30 mei 2023 te expliciteren. Dat gaat dan zowel over een dyna-

misch en op groei gericht systeem, als over de participatie van de medewerkers, 

de gebruikers en de externe stakeholders, en de gehanteerde kwaliteitscyclus. Ze 

verwacht een krachtig samenwerkings- en bestuursmodel met aandacht voor een 

actueel gehouden visie en profilering, een efficiënt en toekomstgericht werkings-

model met eenduidige beslissings- en valideringsbevoegdheden, uniforme proces-

voering en het gebruik van instrumenten voor de uitvoering van de 

kernopdrachten, de vorming, coaching en ondersteuning van medewerkers, het 

kwaliteitsbeleid, het klachtenbeleid en de ondersteunende processen. Het uitvoe-

ringsbesluit daarover, waarin ook extra middelen voorzien zijn, onder meer in het 

kader van de Veilige Huizen, ligt bij de Inspectie van Financiën en kan daarna naar 

de Vlaamse Regering. 

 

De evaluatie van de jeugdparketten, de jeugdrechtbanken en het seponeringsbe-

leid behoort tot de bevoegdheid van de federale minister van Justitie.
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De minister eindigt met een positieve noot. Ondanks alle stress die medewerkers 

in de jeugdhulp in het algemeen en in de VK’s in het bijzonder hebben, valt het op 

dat er elke dag goed wordt gewerkt en dat er bijzonder knappe en creatieve initia-

tieven ontstaan. Zo was er de campagne ‘Samen de stilte doorbreken’ op 

nupraatikerover.be op donderdag 22 februari 2024, de Europese Dag van het 

Slachtoffer. Die campagne was een groot succes. Meer dan 32.000 jongeren floten 

samen met influencer Jonatan Medart en de hulplijn Nupraatikerover.be om de 

stilte te doorbreken voor slachtoffers van kindermishandeling en seksueel geweld. 

III. Uiteenzetting door Bruno Vanobbergen, administrateur-

generaal van het agentschap Opgroeien 

1. Acties van het agentschap Opgroeien 

1.1. Transversaal beleid verontrusting  

Bruno Vanobbergen focust eerst op het belang van een transversaal beleid over 

verontrusting. In het beleidsdomein en over de beleidsdomeinen heen wordt initi-

atief genomen om samen te werken, onder andere dankzij de kracht van ‘Vroeg 

en nabij’. 

 

Verontrusting is, nog meer dan vroeger, een ontzettend belangrijk thema en het 

verdient maximale aandacht. Uit data van het agentschap Opgroeien blijkt dat het 

aantal verontrustende gezinssituaties in Vlaanderen tussen 2020 en 2022 met 11 

procent is toegenomen, wat maakt dat er in 2022 bijna 35.000 verontrustende 

gezinssituaties waren. In de jaarverslagen van de VK’s valt een vergelijkbare ten-

dens op. Dat zorgt ervoor dat er met nieuwe krachten en op een vernieuwende, 

ook wel vereenvoudigde, manier op zoek moet worden gegaan naar hoe men in-

tersectoraal een beleid kan ontwikkelen rond verontrusting. Die zoektocht wordt 

vooral uitgevoerd door de intersectorale werkgroep Verontrusting, zowel in het 

beleidsdomein WVG als erbuiten, met onder meer Onderwijs, jeugdwerk en de 

CLB's. 

 

Er worden vijf doelstellingen naar voren geschoven. Eerst en vooral gaat het over 

het verder borgen en structureel inbouwen van expertise in het omgaan met ver-

ontrusting, onveiligheid en kindermishandeling. De spreker geeft toe dat het agent-

schap Opgroeien op dit punt zelf nog werk te verrichten heeft. Het agentschap 

heeft lokale teams die met verontrusting in contact komen en consulenten in de 

sociale diensten van de jeugdrechtbank en de OCJ’s, en is op zoek naar een manier 

om die expertise intern maximaal te borgen. Daarnaast is er de expertise van de 

VK’s en de CLB's. Er wordt gezocht naar hoe expertise meer verweven kan worden 

en hoe naar een soort Vlaams expertisecentrum geëvolueerd kan worden, dat alle 

expertise samenbrengt. 

 

De tweede doelstelling is een verhoogde bereikbaarheid voor kinderen en jongeren 

die met verontrusting geconfronteerd worden of te maken hebben. Naast het ver-

sterken van 1712 en de specifieke focus van 1712 op minderjarigen moet sterker 

de verbinding gemaakt worden met de crisismeldpunten. De meldpunten tonen 

immers duidelijk aan hoe verontrusting, en de signalen en meldingen daarrond op 

korte tijd sterk toegenomen zijn. 

 

De derde doelstelling is een meer lokale aanpak. Er is ‘Vroeg en nabij’, maar in het 

kader van een geïntegreerd jeugd- en gezinsbeleid zit een sterke dynamiek richting 

het lokale. Daar ontstaan nieuwe netwerken en ontwikkelt zich een nieuw speelveld. 

Er wordt bekeken welke beleidslijnen rond verontrusting op het niveau van de eer-

stelijnszones vormgegeven kunnen worden en wat mogelijk is in de zorgraden. Ook 

de rol van de lokale politie en het belang van informatiedeling zijn belangrijk. Er zijn 
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heel wat zaken die getackeld moeten worden om de lokale aanpak maximaal te 

versterken. 

 

De vierde doelstelling situeert zich meer op het niveau van het juridische: de werking 

op het snijvlak met het Openbaar Ministerie en de jeugdrechtbank. Beide stellen 

bijvoorbeeld vaak de vraag wat de lokale basiszorg op het vlak van preventie kan 

betekenen, wie zij kunnen contacteren wanneer er iets fout loopt en hoe ze zo vroeg 

mogelijk kunnen handelen. Daar wil men in deze doelstelling een plek aan geven. 

 

De laatste doelstelling is een eengemaakte aanpak in het omgaan met verontrus-

ting. Dankzij onder meer het werk van UNICEF bestaan er internationaal interes-

sante kaders en toetsstenen, die men wil gebruiken om naar vereenvoudiging en 

verduidelijking te gaan als het gaat over wie welke rol opneemt en wie welke ver-

antwoordelijkheid draagt, met dien verstande dat het vertrekpunt altijd is hoe met 

verontrusting omgegaan kan worden vanuit een sterk gedeelde verantwoordelijk-

heid. In het kader van deze doelstelling zijn al een aantal stappen gezet, maar er 

is nog heel wat werk aan de winkel. 

1.2. Opvolging traject vertrouwenscentra kindermishandeling 

1.2.1. Twee sporen 

Enerzijds is er het traject rond de melding over Sofie, die werd gedaan in het VK 

Limburg. Anderzijds is er de vijfjaarlijkse evaluatie van de VK’s. Bruno Vanobbergen 

beklemtoont dat wat in de opvolging gedaan is en wat aandacht heeft gekregen, 

onderwerp zijn geweest van kritische reflectie. Bij alle betrokken actoren is een 

sense of urgency voelbaar. Dat betekent bijvoorbeeld dat wat regelgevend moet 

gebeuren in versneld tempo wordt vormgegeven. Uit de verschillende actieplannen 

die de VK’s en het VECK voorleggen, blijkt verder grote bereidheid om op korte tijd 

heel wat werk te verrichten. 

1.2.2. Melding Sofie 

De melding over Sofie werd eerst door de JO-lijn behandeld, waarna ze grondig werd 

opgevolgd door Zorginspectie. Daarbij werden geen inbreuken op de regelgeving 

vastgesteld, maar er werd wel besloten om de regelgeving kritisch te bekijken, wat 

intussen gebeurd is en nu opgevolgd wordt. 

 

Zorginspectie formuleerde daarnaast enkele aandachtspunten, die op slide 13 

staan. Deze aandachtspunten werden door de JO-lijn teruggekoppeld met de moe-

der van Sofie. Zij heeft daarop aangegeven dat ze alles daardoor beter kon begrij-

pen en duiden. Er werd haar ook gevraagd of men nog iets meer voor haar kon 

betekenen, waarop ze aanstuurde op een gesprek met haar dochter, wat ze vanuit 

een herstelgericht perspectief en een perspectief op erkenning noodzakelijk vond. 

Het VK Limburg werd bereid gevonden daarop in te gaan, maar het gesprek moet 

nog plaatsvinden. 

1.2.3. Vijfjaarlijkse evaluatie en opvolging door Voorzieningenbeleid Jeugdhulp 

Bruno Vanobbergen belicht de vijfjaarlijkse evaluatie van de zes VK’s. Opmerkelijk 

aan de evaluatie is dat heel wat van de vaststellingen opgingen voor alle zes de 

VK’s. Zorginspectie gaf algemeen ook een positieve beoordeling, maar stelde te-

gelijkertijd verschillende inbreuken vast en stipte verschillende aandachtspunten 

aan. De belangrijkste worden opgesomd op slide 14. 

 

Het voornaamste is dat de actieplannen die, onder meer het resultaat zijn van de 

vijfjaarlijkse evaluatie, opgemaakt zijn. Die zullen door het agentschap Opgroeien 

ook sterk opgevolgd worden. Zo is er met de VK's afgesproken dat alle acties tegen 
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eind 2024 gerealiseerd moeten zijn en dat in het voorjaar van 2025 een opvolgin-

spectie zal worden uitgevoerd. 

1.2.4. Acties VK’s en actieplan VK Limburg 

Uit het actieplan van het VK Limburg enerzijds en het sectoraal actieplan van de 

VK’s en het VECK anderzijds komen een aantal elementen naar voren waaruit blijkt 

dat de plannen duidelijke antwoorden en reacties zijn op de inbreuken en aan-

dachtspunten die door Zorginspectie gesignaleerd zijn. Het actieplan van het VK 

Limburg is evenwel niet alleen het resultaat van de aanbevelingen vanuit Zorgin-

spectie. Men heeft daar immers zelf ook een interne ‘case review’ uitgevoerd. 

 

De drie actievoorstellen uit het actieplan van het VK Limburg staan op slide 17. 

Het eerste voorstel betreft het systematisch onderbouwen en documenteren van 

keuzes tijdens hulpverleningstrajecten. Uit gesprekken die Bruno Vanobbergen 

met de directie en een aantal medewerkers van het VK had, blijkt dat een belang-

rijk en intern breed gedragen voorstel te zijn. 

 

Het tweede voorstel is een voldoende brede kijk in het garanderen van continuïteit 

van zorg met focus op de kindpositie. Dat betekent bijvoorbeeld dat men zal na-

gaan hoe ook de kijk van andere relevante hulp- en dienstverleners meegenomen 

kan worden in de risicotaxatie. Een derde actievoorstel behelst de kwaliteitsborging 

en opvolging van de actievoorstellen. 

1.2.5. Sectoraal actieplan VK’s en VECK 

In het sectoraal actieplan van de VK's en het VECK worden vijf actiedomeinen naar 

voren geschoven. Eerst en vooral moeten de kernprocessen van de VK’s bekeken 

worden. Daarbij wordt op twee concrete actiethema’s gefocust: het systematisch 

informeren van en overleggen met betrokkenen en het systematisch, planmatig, 

onderbouwd en resultaatgericht werken. 

 

Het tweede actiedomein is de evaluatie van de werking van de VK’s, waarbij onder 

meer gekeken wordt naar hoe de afstemming over de verschillende VK's heen ver-

beterd kan worden.  

 

Het derde actiedomein focust op de ondersteunende processen van de VK’s. Ook 

hier worden twee concrete actiethema's vooropgesteld, namelijk het systematisch 

ondersteunen van medewerkers in de opvolging van dossiers en het installeren van 

een geactualiseerd kwaliteitsbeleid. 

 

Het vierde actiedomein zijn strategische speerpunten in de profilering en het rui-

mere beleid rond kindermishandeling. Hierbij wordt sterk de link gelegd met het 

intersectoraal traject over verontrusting en dus ook met de dynamiek rond ‘Vroeg 

en nabij’.  

 

Tot slot is er het vijfde actiedomein: de organisatorische werking en het organisa-

tiemodel. Men zal bijvoorbeeld de samenwerking tussen de VK's en het VECK aan 

een soort revisie onderwerpen. Tegelijkertijd zal het VECK zelf zijn activiteiten en 

werking ten aanzien van de ondersteuning van de VK’s herbekijken. Ook voor het 

sectoraal actieplan ligt de deadline op het einde van 2024. 
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IV. Vragen van de leden 

1. Vragen van Freya Van den Bossche 

Voor Freya Van den Bossche zijn er drie grote delen. Het eerste gaat over hoe een 

VK omgaat met meldingen, in het bijzonder meldingen door multidisciplinaire 

teams die al weken of maanden werken met een kind en vaak ook met het gezin 

van dat kind, en die als team beslissen dat er voldoende aanwijzingen zijn voor 

mishandeling of misbruik, en dat er een traject opgestart moet worden bij een VK. 

 

Bij ongeveer elk werkbezoek in de kinderpsychiatrie dat ze de laatste tijd aflegde, 

werd haar verteld dat er geregeld dossiers zijn die na veel werk worden doorver-

wezen maar niet worden opgestart. In een dossier oordeelde het VK dat het kind 

veilig was in het ziekenhuis, al ging het om een tijdelijke opname. Dat was een 

casus met fysieke sporen van misbruik. Andere casussen werden snel afgerond 

zonder gevolg, na een of twee voldoende geruststellende gesprekken. Het com-

missielid begrijpt dat niet. 

 

Jeugdhulp stuurde de intersectorale toegangspoort na een tijd bij: als een multi-

disciplinair team een dossier aanmeldt, stelt men dat niet zomaar in vraag en gaat 

men uit van vertrouwen in de deskundigheid van het team en het traject dat al 

doorlopen is. Ze vraagt waarom VK’s in dat soort gevallen niet automatisch over-

gaan tot het opstarten van een dossier. 

 

De casus-Sofie vindt ze interessant omdat er meerdere melders waren: een CKG, 

een huisarts en een moeder. Als er vanuit verschillende hoeken meldingen komen, 

zou dat een indicatie moeten zijn om sowieso een traject op te starten. Ze is van 

mening dat een afwegingskader nuttig en nodig kan zijn om, op basis van het 

aantal aanmelders, de identiteit van de aanmelders en het al doorlopen traject te 

beslissen om een traject op te starten. 

 

Haar tweede vraagt gaat over het plan om de kennis van de VK’s en de OCJ’s samen 

te brengen. Wat is daarmee gebeurd? Men heeft daar lang over gesproken maar 

plots is dat idee verlaten, hoewel het gaat om mensen die in een bepaald stadium 

aan zet komen wanneer er grote onrust is over de ontwikkeling van een kind of zelfs 

erger dan dat. Er is veel expertise, maar de aanpak van een VK en een OCJ zijn 

enorm verschillend. Men zou van elkaar kunnen leren maar Freya Van den Bossche 

heeft de indruk dat die kruisbestuiving niet meer zal gebeuren. Klopt dat of is er toch 

een nieuw plan? Is de minister daar nog steeds voorstander van, maar is het onmo-

gelijk om dat nog tijdens de legislatuur 2019-2024 te bewerkstelligen? 

 

Freya Van den Bossche weet niet meer wat te denken van ‘Vroeg en nabij’. Het wordt 

zo vaak naar voren geschoven als antwoord op vragen en verzuchtingen, terwijl er 

eigenlijk niet zoveel gebeurt. Zij blijft in elk geval wat op haar honger. Ze is oprecht 

bezorgd of er niet te veel aandacht gaat naar hertekeningen op papier, zonder dat 

die in de praktijk winst opleveren voor kinderen die hulp nodig hebben. 

 

Waar men evenmin omheen kan, is het personeelsbestand. Medewerkers van de 

VK’s zijn in het Vlaams Parlement komen zeggen dat ze met de bestaande bestaffing 

niet alle dossiers kunnen opstarten. Ze hebben honderd vte’s voor tienduizend aan-

gemelde kinderen per jaar, met een veelvoud aan betrokkenen. Ze kunnen niet doen 

wat ze moeten doen om met de hand op het hart te kunnen zeggen dat ze elk kind 

dat hulp nodig had ook geholpen hebben. 

 

Dat is voor Freya Van den Bossche een probleem, wat niet wegneemt dat de com-

missie van oordeel is dat er in een aantal casussen fouten zijn gebeurd en onzorg-

vuldig is gehandeld. Als de VK’s echter niet sterker bestaft worden, zullen ze altijd 
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moeten prioriteren, terwijl ze zodra er twijfel is aan de slag moeten gaan. Bij een 

melding moeten de VK’s in alle ernst kunnen nagaan of het gaat om kinderen die 

mishandeld of misbruikt worden. Freya Van den Bossche rekent op een degelijk plan, 

zodat de tienduizend aanmeldingen per jaar ernstig genomen kunnen worden. 

2. Vragen van Celia Groothedde 

De vragen van Celia Groothedde sluiten op enkele vlakken aan bij die van Freya Van 

den Bossche. In het begin van de legislatuur, toen de kindreflex werd ingevoerd, 

werd terecht gewaarschuwd voor de impact daarvan op het aantal dossiers. De 

kindreflex houdt sowieso in dat een grotere bestaffing nodig is. In Nederland werd 

gesproken over een impact maal zestig. De toenmalige bevoegde minister gaf echter 

aan een verlichting van de workload te verwachten. Dat werd nadien wat terugge-

roepen maar er bleef onduidelijkheid. 

 

Heeft de kindreflex voor een verzwaring van de workload gezorgd? Welke impact 

heeft het personeelstekort, dat bij de invoering van de kindreflex al een pijnpunt 

was, op de manier van werken? Als er met middelen geschoven wordt, gaat het 

dan over een herverdeling van de schaarste of voelen mensen op het terrein dat 

het lichter wordt? Slecht functioneren kan een slechte organisatie betreffen maar 

evengoed een mankement of tekort. Het commissielid vraagt de minister een 

grootteorde aan te geven. Het is niet omdat het in Nederland maal zestig is, dat 

dat in Vlaanderen ook het geval is. 

 

De coronapandemie heeft lang nagezinderd en grote impact gehad. Wat is de in-

schatting van de minister? Tijdens de pandemie kregen kindermishandeling en het 

werken met gezinnen aan verontrusting terecht veel nationale aandacht. Op welke 

manier heeft dat nog steeds impact, zowel op het personeel in de sector als op de 

gezinnen zelf? 

 

De spreker wil niet alles reduceren tot de wachtlijsten, maar die vormen een groot 

probleem. Het is schrijnend als kinderen moeten wachten op hulp. Het is evenzeer 

schrijnend dat een gezin dat de moed vindt om toe te geven dat er een probleem 

is maar er als naaste iets aan probeert te doen, uiteindelijk op een wachtlijst te-

rechtkomt. De wachtlijsten werden ooit als volgt samengevat: drie dagen wachten 

bij een crisis, dertig dagen voor een OOOC en drie jaar voor een plek. Hoe is de 

situatie momenteel? Is er vooruitgang geboekt? Er werd gefocust op vroeg en lo-

kaal ingrijpen, maar het lijkt op grotere schaal belangrijk dat er in de wachtlijsten 

verandering komt. 

3. Vragen van Koen Daniëls 

Koen Daniëls vraagt of het niet beter zou zijn mochten de VK’s een gelijkaardige 

werking kennen. Hoe zeker is men ervan dat wat zich voordeed in het VK Limburg 

bij het onderbouwen en documenteren van keuzes, niet in een ander VK kan voor-

vallen? In het kader van de rechten en de bescherming van kinderen mogen er tus-

sen de VK’s geen verschillen zijn. Alle energie die in het VK Limburg naar het beter 

onderbouwen en documenteren van keuzes gaat, is ook bruikbaar in de andere pro-

vincies. Hetzelfde geldt voor het tweede actiepunt uit het actieplan van het VK Lim-

burg. Hij hoopt dat daar in alle VK’s evenveel aandacht naartoe gaat. 

 

Daarnaast is Koen Daniëls verbaasd dat Zorginspectie in de casus-Sofie geen inbreu-

ken op de regelgeving heeft vastgesteld. Dat betekent dat er iets schort aan de 

regelgeving of dat men niet goed gekeken heeft. Hij gaat ervan uit dat de commissie 

het erover eens is dat er in die casus zaken verkeerd zijn gelopen. Hoe kan Zorgin-

spectie zeggen dat er aandachtspunten zijn maar dat er op regelgevend vlak niets 

is misgegaan? 
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Voor hem kunnen een aantal zaken, gezien de regelgeving die het Vlaams Parle-

ment heeft goedgekeurd, niet door de beugel. Beoordeelt Zorginspectie de regel-

geving verkeerd of moet het Vlaams Parlement er zaken aan toevoegen in een 

memorie van toelichting, wat niet zomaar kan? Hij blijft op dit punt op zijn honger. 

Is het onderzoek van Zorginspectie gebeurd in het kader van de aansprakelijkheid 

– wat het juridisch zou maken – of werd er onderzocht hoe dit alles is kunnen 

gebeuren? 

 

Bij de casus-Sofie waren veel partijen betrokken die zich zorgen maakten, naast 

de beide ouders in een vechtscheiding. Koen Daniels vindt dat daar te licht wordt 

overgegaan. Het ging om een opeenstapeling van fouten en stappen waarbij tel-

kens een alarmbel had moeten afgaan. Daar moet, ook ten behoeve van de andere 

VK’s, beter naar gekeken worden. 

 

Hij wil weten of er gekeken is naar oude klachten. Zijn er gelijkaardige situaties uit 

het verleden die opnieuw bekeken moeten worden? Als er casussen zijn waarover, 

op basis van dezelfde redenering, geoordeeld werd dat er geen maatschappelijke 

noodzaak meer was maar die enkele maanden later opnieuw zijn opgedoken, dan 

kan men daaruit leren. Het impliceert immers dat men iets gemist heeft of te weinig 

heeft laten doorwegen om te voorkomen dat het zich opnieuw voordoet. Koen Da-

niëls beseft dat het om mensenwerk gaat, maar vindt dat vergissingen tot quasi 

nul herleid moeten worden. 

 

Na het opduiken van de casus-Sofie hebben zich ongetwijfeld mensen gemeld die 

zeggen hetzelfde te hebben meegemaakt. Zijn er dergelijke meldingen binnenge-

komen op het kabinet van de minister of bij het agentschap Opgroeien? 

 

Er wordt gewerkt aan een eengemaakt orgaan voor verontrusting en aan de fusie 

van de gemandateerde voorzieningen. Koen Daniëls wil weten hoever men daar-

mee staat en hoe zich dat verhoudt tot de bestaande instanties. Hij wil vermijden 

dat er verrommeling ontstaat met een veelheid aan organisaties waar men terecht-

kan. Het is niet omdat er veel organisaties zijn dat ze allemaal bekend zijn, zeker 

niet als ze van naam zouden veranderen. Het eengemaakt orgaan moet herken-

baar blijven. 

 

Een van de doelstellingen die de Vlaamse overheid maximaal huldigt, is om in 

moeilijke gezinssituaties het contact met beide ouders maximaal te garanderen. 

Koen Daniëls pleit er niet voor om de rechten van ouders in te perken, maar wel 

om de rechten van het kind voorop te stellen. Na het zien van het tweede actie-

voorstel van het VK Limburg en de focus die daarin op de kindpositie wordt gelegd, 

vraagt hij of Vlaanderen iets aan die doelstelling wil wijzigen. Wijzigt dat de balans 

en wordt de kindpositie voortaan belangrijker geacht dan die van de ouders? Geldt 

dat voor alle VK’s? 

 

Een eventuele wijziging in de balans impliceert dat er ook juridisch een gelijkbe-

rechtiging moet komen. Als een jeugdrechter een vonnis velt, moet dat vonnis ook 

uitgevoerd worden. Er moet voor gezorgd worden dat er geen conflicten kunnen 

ontstaan. Als de hulpverlening erop aandringt dat een kind geen contact heeft met 

de ouder(s), mag een jeugdrechter op basis van de pleidooien niet beslissen om 

toch contact toe te staan. Als dat gebeurt, wie verdedigt dan de positie van het 

kind? Kunnen een voorziening of andere betrokkenen in beroep gaan en optreden 

als een soort procureur des Konings van het kind? 

 

Koen Daniëls wijst op de spanning tussen vrijwilligheid en vertrouwen. In de sector 

bijt men nogal eens de tanden stuk op het paradigma van de vrijwilligheid. Als een 

of beide ouders niet bereid zijn om hulp te aanvaarden, dan schaadt dat uiteindelijk 

het vertrouwen van het kind in de hulpverlener, die geen kant op kan zonder de 

vrijwilligheid. Moet het niet eenvoudiger worden om een casus sneller te laten 
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escaleren? Want als een kind het vertrouwen in de hulpverlener verliest, is dat een 

nieuwe vorm van schade die aan het kind wordt toegebracht. Het schaadt ook de 

relatie tussen het kind en de hulpverlener in wie het geloofde. 

4. Vragen van Katrien Schryvers 

Katrien Schryvers wijst op het maatschappelijke belang van een overheid die zorgt 

voor een veilige omgeving voor kinderen en jongeren. Cijfers tonen aan dat die op 

heel wat plekken onder druk staat. Dat komt door verschillende factoren. Het is 

uiterst belangrijk om daarop te blijven inwerken zonder een beroep te moeten doen 

op jeugdhulp. Een paar legislaturen geleden was er de Commissie Jeugdzorg, maar 

het blijft een aandachtspunt. De niet-aflatende druk van sociale media, maar ook 

gezinsbreuken, diversiteit en armoede hebben grote impact op kinderen. Alle be-

leidsdomeinen, niet alleen Welzijn, moeten de aandacht voor kinderen en jongeren 

verscherpen om de instroom te verkleinen en veilige leefomgevingen voor kinderen 

te creëren. 

 

Als er aanmeldingen voor jeugdhulp of vermoedens van misbruik en mishandeling 

zijn, dan moet er op een goede manier worden ingegrepen. De spreker waardeert 

dat het geschetste overzicht niet blind is voor de pijnpunten. Door ze te benoemen 

kunnen stappen vooruit worden gezet. Dat is ook de taak van deze commissie maar 

het is even belangrijk om de instroom te beperken. 

 

Er moeten maatregelen worden genomen waardoor een kind niet in een onveilige 

situatie moet blijven, of waardoor de veiligheid wordt hersteld. In eerdere besloten 

gedachtewisselingen werd informatie gegeven, vaak op basis van het achteraf te-

rugkijken naar een casus. Achteraf is het meestal eenvoudiger om fouten te be-

noemen. Er mag niet worden vergeten dat het altijd mensenwerk is, en bovendien 

is er nooit zekerheid over de goede oplossing. Zelfs met de inzet van goede tools 

is er nooit 100 procent garantie dat een inschatting de juiste is. Daarom is het 

belangrijk om, zoals in de Onderzoekscommissie naar de veiligheid in de kinder-

opvang, het voorzorgsprincipe maximaal te implementeren, al kan men ook dan 

nooit alles uitsluiten. Preventief handelen, snel ingrijpen als misbruik zich voordoet 

en slachtoffers informeren waar ze naartoe kunnen, zijn essentieel. Er dient ook 

gemonitord om evoluties in misbruik en mishandeling op te volgen. Want een 

goede benadering vandaag is dat niet altijd in de toekomst. 

 

Mensenwerk gebeurt beter met meer. Meer mensen zien beter de knipperlichten 

aangaan. Een dossierbeheerder kan soms te lang in dezelfde richting blijven kijken, 

en dan is het goed dat iemand meekijkt. In een vechtscheiding kan over geweld 

worden gelogen. Als er zich later effectief mishandeling voordoet, wordt het mis-

schien niet meteen herkend. Bovendien zijn dossiers vaak complex. Daarom is het 

aangewezen dat er in equipes uitwisseling en intervisie gebeuren. De spreker 

vraagt hoe het voorzorgsprincipe beter kan worden verankerd en hoe met meer 

mensen naar hetzelfde dossier kan worden gekeken. 

 

De aandacht voor informatie-uitwisseling is meer dan terecht. De roep en de mach-

teloosheid van familierechters is al langer gekend, en ook in haar conceptnota over 

de bescherming van kinderen die betrokken zijn in een hoogconflictueuze scheiding 

van de ouders pleit Katrien Schryvers daarvoor (Parl.St. Vl.Parl. 2022-23, nr. 

1482/1). In de resolutie over een totaalaanpak van kindermishandeling werd even-

goed gepleit voor een stroomlijning van de aanpak en goede samenwerking tussen 

alle actoren (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 769/3). Ze hoopt dat nog in deze legis-

latuur belangrijke stappen kunnen worden gezet. 

 

Tot slot vraagt Katrien Schryvers hoe en door wie een gezin alsnog gevolgd wordt 

als de tijd gekomen is om het als hulpverlener los te laten. Vaak blijft het gezin 

erg kwetsbaar, bijvoorbeeld bij verslaving blijft een mogelijk herval om de hoek 
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loeren. Wie zorgt voor opvolging zodat een veilige situatie voor de kinderen gega-

randeerd blijft? 

5. Vragen van Freya Perdaens 

Freya Perdaens zoomt uit. Als het gaat over veiligheid in de kinderopvang, over 

incidenten in zorgvoorzieningen of over de VK’s, keert vaak de boutade terug dat 

‘de procedures gevolgd zijn’. Dat mag geen dooddoener zijn. Als er iets wordt ge-

signaleerd door Zorginspectie, er pijnpunten worden vastgesteld of er alarmsigna-

len afgaan, dan moeten de procedures tot het juiste doel leiden. Welk arsenaal aan 

instrumenten heeft Zorginspectie om ervoor te zorgen dat hun aanbevelingen wor-

den opgevolgd, dat er meteen wordt ingegrepen of dat er onmiddellijk gevolg aan 

moet worden gegeven? Hoe gaat men om met het toezicht op het toezicht zodat 

een effectieve opvolging gegarandeerd is en kan worden vermeden dat problema-

tische situaties zich herhalen? 

V. Antwoorden van de sprekers 

1. Antwoorden van Bruno Vanobbergen 

Bruno Vanobbergen beaamt dat meldingen door multidisciplinaire teams bij een 

VK een belangrijk aandachtspunt zijn dat uit verschillende hoeken wordt gesigna-

leerd, niet alleen vanuit de kinder- en jeugdpsychiatrie. Het is om die reden dat 

men anders wil werken. Er wordt gevraagd of ‘Vroeg en nabij’ slechts een teken-

tafel is, maar net rond dat thema wordt sterk gewerkt. Men wil evolueren van 

doorverwijzen, waardoor iemand anders ermee aan de slag moet, naar bijschake-

len. Bijschakelen wordt al uitgebreid uitgeprobeerd. Het principe erachter is dat als 

een CLB een probleem vaststelt, dan kan het de expertise van een andere organi-

satie erbij halen in plaats van het dossier door te schuiven. Men zal proberen om 

met gedeelde verantwoordelijkheid en door het verknopen van expertise en kennis 

aan een dossier te werken. De focus blijft liggen op wat er kan worden gedaan in 

de vertrouwde omgeving. Er zijn concrete kapstokken om anders te werken. 

 

Het is evident dat men bij meer verontrusting moet onderzoeken hoe men de men-

sen kan versterken die daaraan moeten werken. Dat is gebeurd, maar daar zal 

men zeker nog verder op moeten inzetten. 

 

Op de impact van de kindreflex op het personeelsbestand heeft het agentschap 

Opgroeien nog geen zicht. De spreker wijst erop dat de kindreflex in een aantal 

sectoren nog moet worden uitgerold. Dat moet nog worden vastgesteld. 

 

Begin februari 2024 zijn de nieuwe resultaten van het Jeugdonderzoeksplatform 

voorgesteld, en die tonen duidelijk dat corona grote impact op het mentaal welbe-

vinden van jongeren blijft hebben. Het is belangrijk om in de komende tijd sterk in 

te zetten op geestelijke gezondheid en het gevoel van veiligheid bij kinderen en 

jongeren. 

 

Bruno Vanobbergen wijst erop dat de impact van de casus-Sofie op het VK Limburg 

groot is. Er is niet voor niks een interne casereview opgezet: men wil duidelijk tonen 

dat men dit ernstig neemt. Vandaar het aparte actieplan. Natuurlijk zijn er overeen-

komsten met het sectorale actieplan dat tot stand is gekomen naar aanleiding van 

de vijfjaarlijkse evaluatie. In de VK’s leeft het idee dat ze op een aantal vlakken 

uniformer moeten werken. Zo zijn de verschillen te groot als het gaat over de klach-

tenwerking. Een punt van het actieplan is een uniformere aanpak daarvan, naast het 

inschakelen van extern advies. 
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De spreker deelt de zorg over het spanningsveld tussen vrijwillige en verplichte 

hulpverlening. Het is daarom dat veel ouders, als het spannend dreigt te worden, 

afhaken of aangeven dat het een en ander niet afgesproken was. Zowel voor ou-

ders als voor professionals is dat spanningsveld moeilijk. De spreker wil daar komaf 

mee maken. De cesuur tussen vrijwillige en gedwongen hulpverlening zal mis-

schien nooit verdwijnen, maar men moet ervoor zorgen dat de breuk niet zo ma-

nifest is. De verwijzing naar alternatieven voor uithuisplaatsing is terecht. Uit alle 

onderzoeken blijkt dat een uithuisplaatsing voor meer kwetsuren zorgt bij kinderen 

en ouders. Men is interessante nieuwe praktijken aan het creëren als alternatief. 

Zo is er het Intensoproject dat in twee CIG’s vorm krijgt en geïnspireerd is op het 

Nederlandse KINGS-project. Daarbij worden er geen kinderen uit huis geplaatst. 

Het gezin krijgt als entiteit een andere plek in de hulpverlening. Nederland vertrekt 

vanuit de geestelijke gezondheidszorg en haalt er de jeugdhulp bij. In het Vlaamse 

project verloopt dat omgekeerd. Men zet in op traumabehandeling van ouders en 

kinderen, en brengt beiden vervolgens opnieuw bij elkaar. Dat is een aanzienlijke 

transformatie, maar wetenschappelijk onderzoek geeft aan dat dat werkt. Ook zijn 

er jeugdhulpvoorzieningen die een initiatief nemen richting de gezinsopvang, wat 

de spreker verheugt. Dat is een positief effect van corona. In coronatijd gebruikte 

een CKG woonwagens om ouders op een veilige manier op bezoek te laten komen. 

Men wil die nu gebruiken om ouders met hun kinderen op de site te laten verblij-

ven. In de toekomst wil men volop inzetten op gezinsopvang, want dat is een be-

langrijk instrument om het spanningsveld op te kunnen lossen, hoewel zoiets tijd 

zal vragen. 

2. Antwoorden van Aura Van Liefferinge 

Ook Aura Van Liefferinge wijst erop dat de twee actieplannen niet los van elkaar 

staan. Ze zijn op elkaar afgestemd, en het actieplan van het VK Limburg is secto-

raal getoetst. 

 

De VK’s worden vijfjaarlijks geëvalueerd. De regelgeving bestaat ook vijf jaar. Het 

is zaak om de regelgeving grondig te bekijken op basis van de beoordeling door 

Zorginspectie. Met het door de minister toegelichte voorstel over kwaliteit en de 

samenwerking van de VK’s zijn quick wins mogelijk, maar ook de grondigere ana-

lyse van de regelgeving moet gebeuren want dat is deels waarop Zorginspectie 

inspecteert. 

 

De spreker wil niet minimaliseren maar er zijn beduidend weinig oude klachten. Ze 

zijn opnieuw gescreend. Elementen die daarbij naar boven kwamen, werden mee-

gegeven aan Zorginspectie, die ze heeft meegenomen in haar algemene inspectie-

ronde in het kader van de vijfjaarlijkse evaluatie. Die elementen zitten mee in de 

beoordeling door Zorginspectie van de zes VK’s. 

 

Het agentschap Opgroeien heeft ook een rol te spelen in wat er te gebeuren staat 

met de bevindingen van Zorginspectie. De actieplannen zijn daar gedeeltelijk uit 

voortgevloeid. Het agentschap Opgroeien zal die mee opvolgen en heeft eind de-

cember 2024 als einddatum vooropgesteld. Daar zal een vervolginspectie op vol-

gen. Het agentschap geeft gevolg aan wat uit de inspecties naar voren is gekomen. 

 

Met de vraag over de afweging tussen de rechten van het kind en het contacther-

stel met de ouders, komt men in het vaarwater van het juridische en van het in-

ternationaal recht terecht. In het Kinderrechtenverdrag zitten immers een aantal 

rechten vervat. Op een bepaald moment primeert de bescherming, maar een kind 

heeft inderdaad recht op zijn ouders. Daartussen zoekt men een evenwicht. Er is 

vastgesteld dat de VK’s, maar ook andere partners en hulpverleners in de integrale 

jeugdhulp, daar dag in dag uit mee bezig zijn. Net dat wil het agentschap Op-

groeien meenemen in het op te starten intersectoraal traject. Net omdat men 
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daarover met jeugdrechters en parketten in gesprek wil gaan, is een eengemaakte 

aanpak een van de vijf doelstellingen. 

 

Er wordt een traject afgelegd met de OCJ’s en de VK’s omdat een kruisbestuiving 

winst kan geven. Die gebeurt ook al in de praktijk. Ze zijn echter maar één speler 

in het bredere landschap. Het is van belang om hun positie in dat landschap juist 

te hebben. Dat maakt deel uit van het transversale beleid. Uitspraken over wat de 

VK’s en de OCJ’s apart of samen doen, moet men in het ruimere kader van omgaan 

met verontrusting bekijken. Het agentschap Opgroeien wil niet over één nacht ijs 

gaan als men zaken daarin wil wijzigen, maar in de aansturing zet men in op de 

kruisbestuiving. Er wordt bekeken of intervisiemomenten tussen de OCJ’s en de 

VK’s mogelijk zijn. Er wordt bekeken hoe casussen met veel aspecten en waar 

veeleer ethische afwegingen gemaakt moeten worden meer gedeeld kunnen wor-

den. Er zijn stappen om daar verder gevolg aan te geven, maar men wil de positie 

in het ruimere, transversale beleid juist krijgen. 

3. Antwoorden van minister Hilde Crevits 

Minister Hilde Crevits stelt dat de informatie-uitwisseling niet goed is geregeld. Dat 

werd ook besproken in de taskforce. Casusoverleg zou daarbij kunnen helpen. De 

minister vindt het belangrijk om dat decretaal te regelen. 

 

De minister vindt het belangrijk om de inspanningen tijdens deze legislatuur te 

duiden. Investeringen zijn belangrijk, maar ook de operationele samenwerking en 

de samenwerking op het terrein moeten worden bekeken. Er gebeurt veel dubbel 

werk omdat er te weinig uitwisseling is. Daarom moet er meer worden ingezet op 

informatie-uitwisseling. De gegevens van een goed voorbereid dossier, moeten als 

betrouwbaar worden beschouwd en gebruikt. 

 

De minister stelt vast dat de VK’s verschillende werkwijzen hebben. Dat is vaak op 

die manier gegroeid, maar het is vreemd dat mensen onder een ander systeem 

vallen wanneer ze verhuizen. Ze wil hervormen in samenspraak met de VK’s. Ze 

heeft de voorzitters gevraagd om zich te bezinnen over de aanpak van de eigen 

organisaties. Het bestuursmodel van de toekomst moet efficiënt en uniform zijn. 

De VK’s zullen daar ook voordeel uit halen. De minister neemt dat ook mee in het 

sectorale uitvoeringsbesluit. 

 

De casus-Sofie was voor de minister duidelijk. Er waren geen formele inbreuken, 

maar wel een aantal zaken die zorgen opwekten. Het gaat over het verantwoorden 

van beslissingen en over het verwerken van adviezen. Daarom wordt er een sec-

torspecifiek besluit genomen over uniforme procesvoering en het gebruik van in-

strumenten voor de kernopdrachten van de VK’s. 

 

Het decreet van 12 juli 2013 betreffende de integrale jeugdhulp is duidelijk. Er zijn 

twee gemandateerde voorzieningen: het VK en het OCJ. De minister vindt dat er 

veel procedures zijn om bij die instanties te raken. De procedures zijn ingewikkeld 

en niet altijd even transparant. Dat is belangrijk in de uitwerking van ‘Vroeg en 

nabij’. Hoewel de minister ‘Vroeg en nabij’ een moeilijk dossier vond om zich in in 

te werken, werd intussen een hele weg afgelegd. Het kan bijna behandeld worden 

door het Vlaams Parlement. 

 

In 2019 bedroeg het budget voor jeugdhulp 471 miljoen euro en in 2024 is dat 867 

miljoen euro. Dat is een toename met 396 miljoen euro of 84 procent. Een aantal 

van die middelen zijn overhevelingen en compensaties. Zonder die middelen, is er 

een toename van 265 miljoen euro aan recurrente middelen. Dat is meer dan 50 

procent. 
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De budgetten zijn fors gestegen, maar de complexiteit is toegenomen. Er is veel 

maatschappelijke aandacht en er zijn veel verwachtingen ten opzichte van het 

jeugdhulpbeleid. De minister wijst ook op de ouderlijke verantwoordelijkheid. De 

overheid kan niet altijd meteen verantwoordelijk zijn. Ook mensen die werken in de 

jeugdhulpsector worstelen daarmee want hun werking komt daardoor onder druk. 

Er wordt veel van hen verwacht. Ook op dat vlak moet aan een paradigmashift wor-

den gewerkt. 

 

Wetenschappers waarschuwden tijdens de coronacrisis voor het langetermijneffect 

op het mentaal welzijn van kinderen en jongeren. Daarop werd geanticipeerd met 

het plan ‘Zorgen voor Morgen’ en met het crisis- en investeringsplan. De kentering 

is nog niet ingezet. Er zijn nog veel uitdagingen. De VK’s werken in moeilijke om-

standigheden. 

 

Op 24 januari 2024 zaten alle stakeholders samen over informatie-uitwisseling. De 

teksten zullen binnenkort klaar zijn om casusoverleg mogelijk te maken. 

 

Als de procedures gevolgd werden maar er toch zaken gebeurden die niet door de 

beugel kunnen, moet men de procedures evalueren. De minister vindt dat Zorgin-

spectie pertinente conclusies heeft geformuleerd na de inspectie van de VK’s. Het 

agentschap Opgroeien handelt de opvolging af. Zaken moeten worden aangepast 

aan nieuwe noden. In de kinderopvang wordt er bekeken of er een automatische 

handhaving moet volgen bij bepaalde lage scores. Dat is het voorwerp van studie 

en debat. Er is een interessante parallel tussen de kinderopvang en de jeugdhulp. 

 

De minister wijst er ook op dat de implementatie van het voorzorgsprincipe druk 

zet op mensen. Wanneer het voorzorgsprincipe wordt toegepast en een voorziening 

wordt gesloten uit voorzorg is alleen wie echt weet waarover het gaat tevreden. 

Wie niet weet dat het voorzorgsprincipe wordt toegepast, is doorgaans niet tevre-

den als hij of zij op zoek moet naar een andere kinderopvanglocatie. Dat zet ook 

de verantwoordelijken voor die beslissingen onder druk. VK’s werken in een com-

plexe wereld. Zelfs met eengemaakte procedures en betere besluiten blijven het 

mensen die oordelen in bepaalde situaties. 

 

De ministers wil dat professionals de nodige handelingsruimte hebben. Ze zijn 

competent genoeg om de juiste keuzes te maken. Deze legislatuur werd er in 145 

extra consulenten voorzien. Na de studie van Deloitte was er aandacht voor andere 

organisaties. Men moet mensen vinden, en tegelijk ervoor zorgen dat de processen 

worden bewaakt, gewijzigd en dat er zo goed mogelijk wordt ingespeeld op de 

complexe situaties. 

 

De minister wijst erop dat er ongelooflijk veel gebeurt in Vlaanderen op het vlak 

van welzijn. Ze wil een hart onder de riem steken van alle mensen die daar dage-

lijks mee bezig zijn, hun verantwoordelijkheid nemen, en zich elke dag blootstellen 

aan kritiek als ze een foute inschatting zouden maken. 

VI. Replieken 

Koen Daniëls stelt dat gemandateerde voorzieningen vaak moeilijke benamingen 

en afkortingen hebben, zoals een VK en een OCJ. De minister gaf ook aan dat het 

vaak onbekend terrein blijft voor wie er niet mee bezig is. Voor kinderen en ouders 

zijn die organisaties moeilijk bereikbaar. Het moet duidelijk zijn hoe en door wie 

de ondersteuning gebeurt. Er is veel casusoverleg, maar soms wordt de casus niet 

opgelost. 

 

Er komt een nieuw traject met het OCJ. De spreker vindt dat goed, maar hij roept 

op om op de toegankelijkheid te letten. Het moet duidelijk zijn wie wat doet. De 



18 2093 (2023-2024) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

focus moet op het kind liggen. De spreker vindt dat er verschillende organen ont-

staan, met de beste bedoelingen, maar rechtszoekenden moeten weten waar ze 

terechtkunnen. 

 

Celia Groothedde is tevreden dat het Intensoproject wordt geïmplementeerd. Dat is 

een serieuze investering, maar ze gelooft dat dat wordt terugverdiend. Ze wil weten 

hoe de instap gebeurt. Is dat vrijwillig of zijn het ouders die zichzelf aanmelden? 

De spreker begrijpt dat er nog geen cijfers zijn over de kindreflex. Maar ze vraagt 

of er meer of minder werk is door de kindreflex. 

 

Ze vertelt een anekdote over de spanning tussen de kindreflex en de informatie-

uitwisseling. Een vrouw zat in een scheiding. Het was geen gewelddadig gezin, maar 

tijdens die scheiding kreeg ze een klap van haar partner. De huisarts drong erop aan 

om er melding van te maken. Ze ging naar de politie. Enkele weken of maanden 

later hoort ze van de school dat ze werden gecontacteerd door een instantie. Die 

vroegen of de kinderen wel goed werden verzorgd, propere kleren droegen, gevulde 

brooddozen hadden enzovoort. 

 

De vrouw in kwestie trok twee conclusies. Ze heeft jarenlang schrik gehad dat haar 

kinderen zouden worden afgenomen. Ten eerste raadt ze vrouwen af om melding te 

doen van intrafamiliaal geweld, want wie zijn kinderen erdoor verliest, wordt twee-

maal slachtoffer. Ten tweede, als die vrouw tegelijk in armoede had geleefd, dan 

had de school negatief geantwoord op die vragen. 

 

De spreker stelt dat ze zelf opgroeide in een context waarin de brooddozen niet altijd 

even goed waren gevuld. In zo’n situatie heerst de angst dat kinderen worden afgeno-

men. Ze heeft gezien hoe haar buurjongen werd geplaatst. Er werd niet naar hulpver-

lening gegaan uit angst dat de kinderen uit huis zouden worden geplaatst, of dat er 

grote controle door de overheid zou zijn. Zo leven er vandaag nog altijd veel gezinnen. 

 

Informatie-uitwisseling heeft ook andere gevolgen, het is niet altijd positief. Hoe 

wordt dit soort perverse effecten opgevangen? Het gaat niet alleen over secundair 

slachtofferschap. Op die manier worden mensen onterecht in het vizier genomen. 

 

De spreker hoorde van een vriendin dat ze zelf naar de jeugdrechter stapte, omdat 

ze uit een rijker gezin kwam en niet in het vizier kwam. Volgens Celia Groothedde 

is dat een dynamiek die nog altijd speelt. Rijke kinderen komen niet in het vizier, 

maar arme kinderen wel. 

 

Ze wil weten hoe de perverse manier van informatie-uitwisseling kan worden tegen-

gegaan en hoe ervoor wordt gezorgd dat ook rijke gezinnen in het vizier van de 

hulpverlening komen. Worden arme gezinnen op een eerlijke manier behandeld? Er 

was een pijnpunt op het vlak van de informatie-uitwisseling met ouders. Wordt dat 

verholpen door de inspecties, en hoe? 

 

Bruno Vanobbergen stelt dat hij niet meteen op alles kan antwoorden. De instap 

bij Intenso gebeurt maximaal via de sociale diensten van de jeugdrechtbank. Die 

zijn van in het begin bij de trajecten betrokken. 

 

In 2023 werd er samengewerkt aan een onderzoek van John Decoene van de UGent 

dat focust op armoede en jeugdhulp. Dat bracht het agentschap Opgroeien inzich-

ten bij. Consulenten worden vaak geconfronteerd met het ‘pedagogiseren’ van ar-

moede, waardoor armoede wordt herleid tot een opvoedingsprobleem. Daardoor 

worden kinderen uit huis geplaatst. Op dit ogenblik bekijkt het agentschap Op-

groeien samen met consulenten en John Decoene hoe daar verder aan kan worden 

gewerkt. Er werden verschillende aanbevelingen geformuleerd. Voor het agent-

schap Opgroeien is het een belangrijke trigger geweest om het thema armoede en 
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jeugdhulp meer te thematiseren, om te kijken hoe mensen daar dag in dag uit mee 

worstelen, en hoe daar op een andere manier mee kan worden omgegaan. 

 

Aura Van Liefferinge stelt dat er aan het probleem van de informatie-uitwisseling 

bij Zorginspectie wordt gewerkt met acties. Enkele zaken kunnen eenvoudig wor-

den aangepakt, zoals met het maken van een brochure of het duiden van het ver-

loop. Er kan worden nagevraagd of alles goed wordt begrepen, en mensen kunnen 

op hun rechten worden gewezen. Er kan ook met de VK’s worden gekeken hoe het 

OCJ daarmee omgaat. 

 

 

Stefaan SINTOBIN, 

voorzitter 

 

Koen DANIËLS, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

CAW centrum algemeen welzijnswerk 

CIG centrum voor integrale gezinszorg 

CKG centrum voor kinderzorg en gezinsondersteuning 

CLB centrum voor leerlingenbegeleiding 

JO-lijn de informatie- en klachtenlijn van Jongerenwelzijn 

KINGS Kind in Gezond Systeem 

OCJ ondersteuningscentrum jeugdzorg 

OOOC onthaal-, oriëntatie- en observatiecentrum 

UGent Universiteit Gent 

UNICEF United Nations Children's Fund 

VECK Vlaams Expertisecentrum Kindermishandeling 

VK vertrouwenscentrum kindermishandeling 

WVG Welzijn, Volksgezondheid en Gezin (beleidsdomein van de Vlaamse over-

heid) 


